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ارزیابي شما از عملکرد 10 ساله جامعه متخصصين 
نساجی چيست ؟ روند حرکتی این تشکل را چگونه 

ارزیابی  می کنيد؟
اگر بخواهيم عملكرد 10 ساله جامعه را مورد بررسی قرار 
دهيم؛  بايد به اين نكته اش��اره كنيم كه طی 10 س��ال 
گذشته ، جامعه متخصصين نساجي ايران سه دوره هيأت  
مدي��ره را تجربه كرده كه هريك از اين دوره ها  ش��رايط 

خاص خود را داشته اند .
به طور كلي اگر از دوران پيش از تأس��يس جامعه تا اخذ 
مجوز از وزارت كش��ور را كه گروه منتخبين متخصصين 
نساج در جشن دشت بهشت مسئوليت تهيه پيش نويس 
اساسنامه را بر عهده داشتند و تلاش هاي هيأت  موسس 
و همكاري انجمن صنايع نس��اجي و به خصوص مهندس 
بصيري در راه اندازي و ي��ا احياي دوباره جامعه بگذريم؛ 
دوره اول هيأت  مديره جامعه كه مي توان از آن به عنوان 
دوران ايجاد در منحني عمر سازمان نام برد؛  دوران بسيار 
دشوار و حساسي بود كه هيأت مديره محترم وقت جامعه با 
درايت و همت خود اين دوره را با مشكلات خاص خودش 
پشت سر گذاش��ت كه تلاش مهندس مقدسي به عنوان 

مديرعامل وقت جامعه نيز در جاي خود ستودني است.
پس از برگ��زاري انتخابات هيأت مديره جامعه در س��ال 

1385،  جامع��ه وارد دور جدي��د فعاليت خود ش��د كه 
مي ت��وان از آن به عن��وان دوران عبور از ايجاد و طفوليت 
در منحني عمر س��ازمان ها نام برد. در اين دوران گرچه 
جامعه مش��كلات مربوط به دوران ايجاد خود را نداش��ت 
اما با مش��كلات خاص خودش دست و پنجه نرم مي كرد. 
كمبوده��اي مالي و نيازه��اي س��ازماندهي و مديريتي، 
اطلاع رس��اني و تبليغات ، افزايش تعداد اعضا ، حضور در 
س��مينارها ، نمايش��گاه ها و كنفرانس هاي نساجي و نيز 
راه اندازي سايت جامعه و ايجاد تشكيلات درون ساختاري 
مهمترين نياز هاي جامعه در اين دوره بود كه با مدد هيأت 
مدي��ره جامعه اين مهم محقق ش��د و در پايان دوره دوم 
جامعه موفق شد دفتر اختصاصي براي دبيرخانه خود در 
اختيار گيرد و با استخدام پرسنل و مدير داخلي برنامه هاي 
عضويت و كاريابي و اطلاع رس��اني و خدمات رفاهي خود 
را س��امان دهد و در كليه نمايش��گاه ها ، كنفرانس ها و 
همايش هاي نس��اجي كش��ور،  به عنوان حامي و برگزار 
كننده مشاركت نمايد . حضور فعال جامعه در اين برنامه ها 
زمينه ساز برنامه ريزي بيشتر براي تاسيس شعبات جامعه 
در ساير استانها شد كه در اين راستا گردهمائي هائي نيز با 
حضور متخصصين نساجي شهرهاي يزد، اصفهان، كاشان، 

مشهد، قزوين، ساري و رشت برگزار شد.

برگزاري پاتوق ماهيانه نس��اج ها و گردهمائي هاي تقدير 
از دس��ت اندركاران صنايع نساجي و نيز مجامع عمومي 
جامعه با حضور انبوهي از متخصصين نساجي از طيف هاي 
مختلف بيانگر اين واقعيت بوده است كه جامعه متخصصين 
نساجي ايران توانسته جايگاه مناسبي را در بين دست اندر 

كاران اين صنعت به دست آورد.
ارائه خدمات رفاهي نظير بيمه و تس��هيلات ورزشي و نيز 
اخذ تخفيفات از فروش��گاه ها و شركت ها و نيز برگزاري 
تورهاي تخصصي بازديد از نمايشگاههاي ايتماي مونيخ و 
ايتماي چين و تأس��يس تعاوني مسكن و نيز انتشار ويژه 
نامه ها و بروش��ورهاي معرفي جامعه و نيز اطلاع رساني 
هاي گسترده از طريق مطبوعات تخصصي و پايانه ارسال 
پيام كوتاه س��بب ش��د ت��ا جامع��ه دوران طفوليت خود 
را خيلي باش��تاب پشت س��ر بگذارد و برگزاري جلسات 
متع��دد با مديران دولتي و خصوصي و دس��ت اندركاران 
صنايع نساجي و به خصوص انجمن صنايع نساجي ايران 
و اتحادي��ه توليد و صادرات نس��اجی، پوش��اک و چرم  و 
ساير تشكل هاي تخصصي صنعت سبب شد تا از جامعه 
متخصصين نس��اجي ايران به عنوان يكي از تشكل هاي 
اثر گذار در اين صنعت در جلسات مختلف تصميم گيري 
در خصوص صنعت و بخصوص صنايع نس��اجي دعوت به 

گفت و گو با مهندس سيدشجاع الدین امامی رئوف- نایب ریيس هيأت 
مدیره جامعه متخصصين نساجی ایران

 حركت جامعه همچون مسابقه دو امدادي است كه هریك از شركت 
كنندگان مسوليت طي كردن بخشي از مسير را بر عهده دارند.

 در حال حاضر جامعه جایگاه خوبي در بين دست اندركاران صنعت 
نساجي كشور اعم از دولتي و خصوصي دارد

 ش�اید یكي از بزرگتری�ن آرزوهاي هيأت مدی�ره دوره دوم جامعه 
تاسيس سازمان نظام مهندسي نساجي ایران بود.

اشاره:
به نظر می رسد شعار آشنای جامعه متخصصين یعنی " با هم بودن آغاز است با هم ماندن پيشرفت است و با هم كار كردن موفقيت است" بيش از هر زمان 
دیگری در حيات و ادامه فعاليت این تشکل تخصصی که سعی می کند عليرغم تمام مشکلات و محدودیت های موجود به کار خود ادامه دهد؛ مصداق دارد. 
مهندس امامی رئوف که مدیریت دوره دوم جامعه را برعهده داشت و بدون شک نقش موثری در پيشرفت و توسعه جامعه متخصصين نساجی ایفا کرده 
است؛ اعتقاد دارد جامعه در این دوران روند رو به جلو  و مثبتي داشته است و به نوعي موفق شده تا شعار " با هم بودن آغاز است با هم ماندن پيشرفت است 
و با هم كار كردن موفقيت است"  را جامه عمل بپوشاند و اینكه این احساس همكاري و همفكري در مدیران و اعضاي جامعه ایجاد شده كه حركت جامعه 
همچون مسابقه دو امدادي است كه هریك از شركت كنندگان مسوليت طي كردن بخشي از مسير را بر عهده دارند و در نهایت همكاري گروهي است كه 

آینده موفقي را براي جامعه رقم خواهد زد.

دیدگاه
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عم��ل آيد كه بر خود لازم مي دانم از همه عزيزاني كه ما 
را در تحقق اين موفقيت ها ياري رس��اندند سپاسگزاري 
نمايم به خصوص هيأت مديره محترم جامعه در دوره دوم 
و مديران محترم صنايع نس��اجي كش��ور ) اعم از مديران 
خصوصي و دولتي و مديران تشكل هاي تخصص ( كه با 
حمايت هاي مادي و معنوي خود حامي جامعه در گذر از 

اين شرايط سخت بودند.
ش��ايد يكي از بزرگترين آرزوهاي هيأت مديره دوره دوم 
جامعه تاسيس سازمان نظام مهندسي نساجي ايران بود 
كه هيأت  مديره زمان زيادي را باري تهيه پيش نويس و 
اصلاح آن صرف نمود كه متأسفانه با كم لطفي دوستانمان 
در اداره كل نساجي و پوشاك مسكوت مانده و اميدواريم 
با پيگيري بيشتر ايشان شاهد تأسيس سازماني خصوصي 

براي ايجاد نظام در اين صنعت باشيم.
دوره سوم از دوران ده ساله عمر جامعه به دوره سوم هيأت  
مدي��ره بر مي گ��ردد كه گرچه مش��كلات دوران ايجاد و 
طفوليت را كمتر حس مي كند ولي مشكلات خاص خود 
را دارد ك��ه به اميد خداوند در پايان اين دوره مي توان در 

خصوص ضعف ها و قوت هاي آن اظهار نظر نمود.
اما در خصوص بخش دوم س��وال شما يعني ارزيابي روند 
حركتي جامه در اين سال ها؛  بايد اشاره كنم كه به اعتقاد 
من،  خوش��بختانه جامعه در اي��ن دوران روند رو به جلو  
و مثبتي داش��ته اس��ت و به نوعي موفق شده تا شعار " با 
هم بودن آغاز اس��ت با هم ماندن پيش��رفت است و با هم 
كار كردن موفقيت اس��ت"  را جامه عمل بپوشاند و اينكه 
اين احس��اس همكاري و همفك��ري در مديران و اعضاي 
جامعه ايجاد ش��ده كه حركت جامعه همچون مسابقه دو 
امدادي اس��ت كه هريك از ش��ركت كنندگان مسوليت 
طي كردن بخشي از مس��ير را بر عهده دارند و در نهايت 
همكاري گروهي اس��ت كه آينده موفق��ي را براي جامعه 

رقم خواهد زد.
در حال حاضر جامعه جايگاه خوبي در بين دست اندركاران 
صنعت نساجي كشور اعم از دولتي و خصوصي دارد و در 
بين متخصصين نساج هم با اقبال مواجه شده است و بايد 
بكوشد با ارائه خدمات مناسب در راستاي اهداف اساسنامه 
خ��ود گام بردارد.بدون ترديد برنامه ريزي براي انس��جام 
بيشتر مديران و متخصصين نساجي ايران و اعتلاي فني 
و تكنولوژيكي متخصصين نس��اجي و ني��ز ارائه خدمات 
رفاهي و آموزشي و ايجاد فضاي مناسب براي مشاركت و 
همفكري بيشتر بين اهالي نساجي از بزرگترين برنامه هاي 
جامعه در آينده خواهد بود چرا كه فلسفه وجودي جامعه 

متخصصين نساجي اين بوده است.

جامعه به عنوان یکي از تشکل های صنعت نساجي 
کشور در تصميم گيري هاي این صنعت تا چه ميزان 

نقش دارد ؟
بدون ترديد جامعه متخصصين نساجي ايران با پتانسيل 
تخصصي و نيروي انساني خود مي تواند نقش موثري در 

تصميم سازي ها و تصميم گيري هاي اين صنعت داشته 
باشد. 

در ح��ال حاض��ر ه��م وزارت صناي��ع و تجارت و س��اير 
وزارتخانه ه��ا و نهاد هاي دولتي هم از جامعه متخصصين 
نس��اجي ايران در جلس��ات هم انديش��ي و كارشناس��ي 
خ��ود دعوت مي كنند و اين اعتق��اد وجود دارد كه نقش 
متخصصين نس��اجي در تصميم گيري هاي اين صنعت 
لحاظ ش��ود وليكن من بر اين باورم كه هنوز عزم كافي و 
اراده ملي براي به كارگيري تش��كل ها در كشور نيست و 
هنوز دولت و مجموعه حاكميت به اين سطح از اعتماد و 
اعتقاد نرس��يده اند كه برخي از مسووليت هاي خود را در 
حوزه تصميم سازي و تصميم گيري به تشكل ها تفويض 
كنند يا براي نظرات آنها ارزش كارشناسي ويژه قائل شوند 
به نظر مي رس��د دولت مي تواند با تخصيص بودجه هاي 
مناسب به تشكل ها ، پروژه هاي تحقيقاتي ملي در حوزه 
صنعت نس��اجي تعريف كند و با بهره گيري از نتايج اين 
تحقيقات سمت و سو هاي صنعت نساجي را مشخص كند 
كه از جمله مهمترين اين پروژه ها،  پايگاه هاي اطلاعاتي 
و اطلاع رس��اني در صنايع نس��اجي و يا طرح سند چشم 
انداز نساجي ايران است كه مي تواند با تلاش متخصصين 
و مديران صنعت و با حمايت تشكل هاي نساجي تدوين 

شود.

با توجه به نياز مبرم صنایع نساجي به تدوین برنامه 
هاي اس�تراتژیک و در نظ�ر گرفتن جایگاه صنعت 
نس�اجي در ميان سایر صنایع کش�ور ، به خصوص 
در اس�تراتژي صنعتي ای�ران ، جامعه چه اقداماتي 
در ای�ن زمينه صورت داده اس�ت و یا چه راهکارها 
و پيش�نهاداتي بصورت مدون و مشخص ارائه داده 

است ؟
بدون ترديد يكي از مهمترين نيازهاي صنعت كش��ور در 
حوره س��رمايه گذاري و توسعه فني و تكنولوژيكي همان 
تدوين سند چش��م انداز است كه خلأ آن در حال حاضر 
احساس مي ش��ود هرچند كه اصولاً تجربه هاي گذشته 
نش��ان داده اجراي سند بسيار مهمتر از خود تدوين سند 
است يعني اگر ما سندي نداشته باشيم بهتر از اين است 
كه سند را تنظيم كنيم و به آن عمل نكنيم . اما در عين 
حال به اعتقاد من اين پتانس��يل در تشكل هاي نساجي 
كشور هس��ت تا با همكاري يكديگر سند جامعي را براي 
پيشرفت و توسعه صنعت نساجي كشور تدوين كنند و اين 
موضوع نيازمند عزم دولت در اجرا و عملي شدن اين سند 
است چرا كه ممكن است بسياري از روش ها و ساختار ها 
نيازمند تغيير و اصلاح باشند كه متأسفانه در حال حاضر 
ظرفيت اين تغييرات مشاهده نمي شود . اما در عين حال 
اگر دولت يا اداره كل نس��اجي علاقمند به تدوين چنين 
سندي هس��تند مي توانند با تخصيص اعتبار مناسب از 
كمك ها و همكاري تشكل ها بهره مند شوند چرا كه تمام 
تشكل هاي نساجي بارها و بارها در مديريت هاي مختلف 

اداره كل در خصوص تدوين استراتژي براي صنايع نساجي 
ابراز علاقمندي نموده اند.

در زمان برگزاري نمایشگاه جامعه چه کارکرد و 
نقش دارد ؟ در ارتقاي کميت ش�رکت کنندگان 
و بالتبع افزایش کيفيت نمایش�گاه چه تدابيري 

اتخاذ مي کند ؟
در حال حاضر بروكراس��ي و س��اختار ادري و چارت 
سازماني مركز توس��عه و شركت سهامي نمايشگاه ها 
به گون��ه ای اس��ت كه ايجاد تغيي��رات حتي در زمان 
برگزاري و يا س��الن ها بسيار دشوار است . كما اينكه 
بس��ياري معتقدند برگزاري اين نمايش��گاه به فاصله 
كمتر از يك ماه با ايتما2011 بارس��لونا ، بس��يار كار 
غير كارشناسي است اما امكان تغيير تاريخ فراهم نشد 
يا در خصوص برگزاري همزمان نمايش��گاه نساجي و 
فرش در نهايت به امس��ال نرس��يد. لذا از بعد اجرائي 
قضيه محدوديت هائي هست كه همگان به آن اشاره 
مي كنن��د برای مثال تعرفه ارزي براي ش��ركت  هاي 
خارجي يا حضور ترك ها و چيني ها به شكل بازارچه 
هاي مرزي در نمايشگاه و امثالهم كه متأسفانه خارج 
از قدرت مجري اس��ت اما جامعه مي تواند با ترغيب 
كارخانجات نساجي به حضور در نمايشگاه ، نمايشگاه 
نساجي را بسيار بزرگتر و پربارتر از اين برگزار كند تا 
متخصصين نس��اج هم بهره بيشتري از اين نمايشگاه 
داش��ته باش��ند. معتقدم جامعه متخصصين نساجي 
ايران نق��ش انكار ناپذيري در دع��وت از متخصصين 
نساج براي بازديد از نمايشگاه دارد و بسياري از بازديد 

كنندگان اين نمايشگاه از اعضاي جامعه هستند .
برگزاري دوره هاي آموزش��ي و سمينارهاي همزمان 
با برگزاري نمايش��گاه از برنامه ه��اي موثر جامعه در 
سال هاي اخير بوده است كه اميدوارم ادامه پيدا كند و 
همين كه جامعه متخصصين نساجي غرفه اختصاصي 
در نمايشگاه دارد و يه فضائي را براي ارتباط با اعضاي 
خود و آش��نائي بيشتر متخصصين نساجي با يكديگر 
ايجاد مي كند و كاركردهاي خود را به نقد مي كشاند؛ 

نقطه قوتي است كه بايد تقويت گردد.   

شـايد يكي از بزرگترين آرزوهاي هيأت 
مديره دوره دوم جامعه تاسيس سازمان 
نظام مهندسـي نسـاجي ايران بود كه 
هيأت  مديره زمان زيـادي را باري تهيه 
پيش نويس و اصـلاح آن صرف نمود كه 
متأسفانه با كم لطفي دوستانمان در اداره 
كل نسـاجي و پوشاك مسـكوت مانده و 
اميدواريم با پيگيري بيشـتر ايشان شاهد 
تأسيس سـازماني خصوصي براي ايجاد 

نظام در اين صنعت باشيم.


